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człowieka, tendencje rozwojowe oma-
wianego obszaru. 

Kolejna dyskutantka doc. B. F a-
l i ń s k a podjęła problem przydatnoś-
ci badań językoznawczych dla rekon-
strukcji różnych podziałów terytorial-
nych w przeszłości. Stwierdziła, że 
dzisiejsze Mazowsze dzieli się (w świet-
le tych badań) również w sposób od-
mienny niż wynika to z podziałów ad-
ministracyjnych. Komisja Językoznaw-
cza PAN bada obecnie region mazo-
wiecki w 30 punktach; jest to niewy-
starczające. Dzięki pomocy Towarzy-
stwa Naukowego Płockiego udało się 
przebadać ok. 1000 wsi Mazowsza Płoc-
kiego, a staraniem Komisji Języko-
znawczej MOBN przeprowadzono je 
także na rzecz Atlasu Gwar Podlasia. 
Podobne badania prowadzi się przy 
pomocy młodzieży szkolnej w Łomży, 
Siedlcach, Pułtusku, Suwałkach, nale-
ży je rozszerzyć, dotrzeć do każdej wsi, 

by mapy sporządzone przez dialekto-
logów były porównywalne. Jest to po-
stulat niezwykle pilny, ponieważ są to 
ostatnie lata, kiedy takie badania mo-
gą przynieść cenne dla nauki rezulta-
ty wobec wielkich zmian zachodzących 
na Mazowszu. Prof. R. K o ł o d z i e j -
c z y k nawiązując do tej ostatniej wy-
powiedzi podkreślił wagę tak owocnej 
poznawczo konfrontacji oglądu histo-
rycznego i językoznawczego. Uznał za 
konieczne wykorzystanie wspomnia-
nych badań w toku realizacji syntezy. 

Odpowiadając dyskutantom autor 
referatu przedstawił wstępne założenia 
redakcyjne V tomu syntezy dziejów 
Mazowsza, propozycje autorskie, zarys 
koncepcji problemowej. Generalnie 
zgodził się z dyskutantami, że każdy 
tom powinien mieć właściwy omawia-
nej epoce zakres terytorialny, zatem w 
tomie V część historycznego Mazowsza 
nie zostanie uwzględniona. 

HENRYK SMUDA 

SESJA POPULARNONAUKOWA 
„ŁOWICZ W TRZYDZIESTOPIĘCIOLECIU POLSKI LUDOWEJ" 

W dniu 27 listopada 1979 r. w Do-
mu Związku Nauczycielstwa Polskiego 
w Łowiczu odbyła się sesja popularno-
naukowa z udziałem ponad stu ucze-
stników, zorganizowana przez Stację 
Naukową Mazowieckiego Ośrodka Ba-
dań Naukowych MTK w Łowiczu przy 
współudziale Miejskiej Rady Narodo-
wej, Miejskiej Biblioteki Publicznej 
oraz Towarzystwa Przyjaciół Łowicza 
i Ziemi Łowickiej. Otwarcia obrad do-
konała mgr Teresa B o r k o w s k a — 
naczelnik miasta Łowicza, która przy-
pomniała dni walki o wyzwolenie mia-
sta oraz przedstawiła dotychczasowy 
jego dorobek w powojennym trzydzie-
stopięcioleciu oraz perspektywy roz-
wojowe w aktualnej strukturze admi-

nistracyjno-gospodarczej młodego woj. 
skierniewickiego. 

Przewodnictwo obrad objął na-
stępnie doc. dr Jan W e g n e r , prze-
wodniczący Rady Naukowej Stacji 
Naukowej MOBN w Łowiczu. Prof. 
Władysław G ó r a w referacie wpro-
wadzającym pt. „Problemy badań nad 
dziejami Polski Ludowej" scharaktery-
zował podstawowe etapy rewolucji 
polskiej. Zwrócił uwagę na trudności, 
jakie badacz dziejów współczesnych 
napotyka przede wszystkim w zakresie 
dostępności źródeł oraz ich obiektyw-
nej oceny. Stąd szczególne znaczenie 
innych materiałów, m.in. relacji ucze-
stników walki o wyzwolenie narodowe 
i społeczne. W realizacji tego ważnego 
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zadania konieczna jest pomoc miejsco-
wych badaczy-historyków, co pozwoli 
znacznie poszerzyć dostępną obecnie 
bazę źródłową, nieodzowną m.in. tak-
że przy opracowywaniu syntezy dzie-
jów Mazowsza. 

Następnie wygłoszono szereg refe-
ratów szczegółowych przedstawiają-
cych pod wspólnym tytułem „Łowicz 
w trzydziestopięcioleciu Polski Ludo-
we j " dzieje miasta od chwili jego wy-
zwolenia. Mgr Jerzy M a c i e j a k 
(„Wyzwolenie Łowicza i pierwsze dni 
wolności") omówił m.in. znaczenie ope-
racji I Frontu Białoruskiego Armii 
Czerwonej dla wyzwolenia w nocy z 17 
na 18 stycznia 1945 r. Łowicza. Sporo 
miejsca poświęcił także tworzeniu w 
mieście władzy ludowej i ludziom, któ-
rzy budowali ją od podstaw. Przypom-
niał, że w okresie wojny Łowicz stra-
cił w wyniku eksterminacyjnej dzia-
łalności okupanta ponad jedną trzecią 
ludności. Rozwój demograficzny Łowi-
cza na tle ogólnej sytuacji w kraju 
przedstawił mgr Henryk R u t k o w -
sk i . Podkreślił, że dzięki właściwej 
polityce inwestycyjnej i racjonalnemu 
tworzeniu nowych miejsc pracy zlik-
widowano w mieście bezrobocie. Głów-
ną gałęzią gospodarki jest przemysł, w 
którym znalazła zatrudnienie więk-
szość ludności czynnej zawodowo. 
Otwarty pozostaje nadal problem pra-
cy w dobrych i bezpiecznych warun-
kach oraz jej humanizacji. 

Gospodarkę miasta przedstawił 
mgr Janusz Z a k r z e w s k i . Wobec 
ogromu zniszczeń wojennych, zwłasz-
cza w substancji lokalowej, szczególnie 
trudne zadania jej szybkiego odtwo-
rzenia i powiększenia stanęły przed 
budownictwem. Rolniczy charakter 
okolic Łowicza zadecydował też o roz-
woju w mieście przemysłu przetwór-
czego. Dopiero w latach siedemdzie-
siątych zapoczątkowano rozwój prze-
mysłu, głównie lekkiego i materiałów 
budowlanych. Handel i usługi nadal 
cierpią na niedostateczną powierzchnię 

lokalową, wynikającą m.in. z faktu ich 
umieszczenia w obiektach „starego bu-
downictwa". 

Władysław K u ś omówił stan za-
sobów mieszkaniowych w styczniu 
1945 r. oraz stopniową poprawę wa-
runków w tym zakresie na przestrzeni 
trzydziestopięciolecia, głównie dzięki 
staraniom władz miasta i stale rozwi-
jającej się Łowickiej Spółdzielni Mie-
szkaniowej. Większość zasobów stano-
wią jednak budynki „wiekowe", o ni-
skim standarcie wyposażenia i poważ-
nie wyeksploatowane, co utrudnia dal-
szą poprawę warunków mieszkanio-
wych ludności. Istotny postęp odnoto-
wano natomiast w rozwoju urządzeń 
i służb komunalnych. 

Dr Kazimierz J ę d r z e j c z y k na-
wiązał do chlubnych tradycji oświato-
wych, które w przeszłości wyróżniały 
Łowicz spośród dziesiątków innych 
miast jemu równych. Również w ostat-
nim trzydziestopięcioleciu Łowicz mo-
że stanowić przykład dobrej pracy w 
szkolnictwie i oświacie, a także w nau-
ce, o czym świadczy m.in. aktywna 
działalność miejscowej Stacji Nauko-
wej MOBN. 

Lek. med. Zbigniew K o s t r z e w a 
przedstawił rozwój służby zdrowia 
i opieki społecznej. Nawiązując do bo-
gatej w tym zakresie tradycji, sięga-
jącej w Łowiczu czasów wczesnego 
średniowiecza, scharakteryzował na-
stępnie bardzo skromny stan posiada-
nia w roku 1945, kiedy to miasto mia-
ło jedynie dwie przychodnie i znisz-
czony działaniami wojennymi szpital. 
O postępie, jaki dokonał się w minio-
nym trzydziestopięcioleciu, świadczy 
wzrost liczby lekarzy w Łowiczu z 6 
do ponad 90, wybudowanie nowego 
szpitala i nowych przychodni oraz 
utworzenie Państwowego Liceum Me-
dycznego. 

Rozwój sportu i turystyki zrefero-
wał Jerzy K u c z y ń s k i , przypomina-
jąc przełomowe znaczenie dla ich od-
rodzenia się roku 1946, kiedy to 
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wznowił swą działalność łowicki od-
dział PTTK, zapoczątkowując trwają-
cą do chwili obecnej akcję propago-
wania piękna ziemi łowickiej. Służy 
temu m.in. utworzenie w Łowiczu od-
działu PBP „Orbis" oraz wybudowa-
nie nowoczesnego hotelu turystyczne-
go. Wcześniej od ruchu turystycznego 
rozwinęły się organizacje sportowe; 
już 1 maja 1945 r. powstał pierwszy 
klub sportowy „Pelikan". Obecnie ist-

nieje w Łowiczu szereg obiektów spor-
towych dostępnych nie tylko dla spor-
towców, lecz również dla mieszkań-
ców miasta. 

Zamknięcia obrad sesji dokonał 
J . W e g n e r . W podsumowaniu przy-
pomniał trudne warunki odbudowy 
kraju, tworzenia i umacniania młodej 
władzy ludowej, długiej i żmudnej 
drogi do osiągnięć, jakimi może posz-
czycić się Łowicz dnia dzisiejszego. 

BERNARD KIELAK 

ZBIORY ETNOGRAFICZNE 
MUZEUM OKRĘGOWEGO W OSTROŁĘCE 

Mazowsze zajmowało i wciąż jesz-
cze zajmuje jedno z ostatnich miejsc 
w kraju pod względem ilości placó-
wek muzealnych (z wyłączeniem War-
szawy). Stan ten budził już na począt-
ku lat 60-ych uzasadnione zaniepoko-
jenie władz woj. warszawskiego. W ce-
lu poprawy sytuacji opracowano pro-
gram rozwoju muzealnictwa na Ma-
zowszu (zob.: Andrzej S z p a k o w s k i , 
Rozwój sieci muzealnej na Mazowszu, 
w: Rok Ziemi Mazowieckiej, Płock 
1962), który nie był jednak realizowa-
ny, mimo wieloletnich i uporczywych 
starań działaczy społecznych kultury 
regionu, w tym też ostrołęckich. Trud-
ną sytuację pod względem sieci pla-
cówek muzealnych północno-wschod-
niego Mazowsza uwidocznił ze szcze-
gólną ostrością nowy podział admini-
stracyjny kraju. Nowo powstałe woj. 
ostrołęckie, pomimo objęcia swymi 
granicami prawie całego regionu kur-
piowskiego, nie posiadało żadnej in-
stytucji muzealnej! Dopiero działania 
władz administracyjnych i politycz-
nych województwa wspierające inicja-
tywy miejscowych działaczy kultury 
doprowadziły w końcu grudnia 1975 r. 
do powołania Muzeum Okręgowego w 
Ostrołęce. 

Rozpoczęto gromadzenie zbiorów z 
takich dziedzin, jak: archeologia, hi-
storia, historia sztuki, etnografia. Obec-
nie liczą one ponad 3 tys. eksponatów, 
z których ponad połowę stanowią 
zbiory etnograficzne. Stan ten zdeter-
minowany został przez kilka czynni-
ków. Najważniejszym z nich jest bo-
gactwo tradycyjnych wyrobów ludo-
wej kultury kurpiowskiej, występują-
cych jeszcze bardzo licznie w terenie. 
Drugim czynnikiem, mającym wpływ 
na szybki przyrost zbiorów muzeal-
nych, jest żywotność ośrodków współ-
czesnego rzemiosła ludowego i sztuki 
ludowej. Duże znaczenie w rozwoju 
Muzeum miała pomoc twórców ludo-
wych. Przekazywali oni swe wyroby 
nieodpłatnie do zbiorów, sygnalizowali 
występujące w terenie zabytki kultu-
ry regionalnej, oddawali posiadaną do-
kumentację dotyczącą twórczości (dy-
plomy, zdjęcia itp.). Nie mniej istot-
nym czynnikiem było zatrudnienie do 
ostrołęckiej placówki muzealnej dwoj-
ga etnografów, związanych dotychcza-
sową pracą naukową i działalnością 
zawodową z regionem kurpiowskim. 
Mieli oni dobre rozeznanie terenu, zna-
jomość problematyki wsi puszczań-
skich, postaw ludzi, liczne osobiste 


